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Kancelaria Prezesa Rady Ministrów 

Wniosek o kontrolę i interwencję w sprawie finansowania 

nieuprawnionego kształcenia podyplomowego pielęgniarek – brak 

podstaw prawnych, ignorowanie polityki państwa, możliwe naruszenie 

interesu publicznego 

Szanowni Państwo, 

zwracam się z niniejszym wnioskiem o podjęcie pilnych działań nadzorczych, kontrolnych i 

legislacyjnych w związku z rażącymi nieprawidłowościami dotyczącymi organizacji oraz 
finansowania kształcenia podyplomowego pielęgniarek, realizowanego przez samorząd zawodowy, z 
pominięciem obowiązujących przepisów prawa. 

1. Brak podstaw prawnych do różnicowania kompetencji zawodowych 

Jak potwierdziła w wypowiedzi publicznej Przewodnicząca Ogólnopolskiego Związku Zawodowego 
Pielęgniarek i Położnych, Pani Krystyna Ptok, nie istnieją akty wykonawcze umożliwiające 

rozróżnienie kompetencji pielęgniarek w zależności od poziomu wykształcenia.1 Tym samym, 
wszelkie programy kształcenia podyplomowego (w tym specjalizacje, kursy kwalifikacyjne czy 
zaawansowane formy doskonalenia zawodowego) nie mają umocowania w systemie prawnym, a 
zdobyte kwalifikacje nie mogą być formalnie ani praktycznie zastosowane w ramach systemu 
ochrony zdrowia. 

2. Finansowanie nieuprawnionych szkoleń ze środków publicznych 

Pomimo tego, w dniu 14 maja 2025 roku Minister Zdrowia, Pani Izabela Leszczyna, podpisała z 
Naczelną Radą Pielęgniarek i Położnych (reprezentowaną przez Mariolę Łodzińską) umowę o 
dofinansowanie kształcenia podyplomowego pielęgniarek na kwotę 80 milionów złotych. Środki te 
zostały przekazane mimo braku przepisów wykonawczych, które regulowałyby zarówno 
kompetencyjne skutki tego kształcenia, jak i możliwość ich wdrożenia w praktyce zawodowej. 

W opinii wielu środowisk zawodowych, środki te zostały przekazane na działania, które można 
określić mianem pozornych, bez wartości systemowej i bez efektu wdrożeniowego. Co więcej, takie 
działanie stanowi potencjalne naruszenie zasad gospodarowania środkami publicznymi i zasługuje 
na pilną kontrolę. 

 

                                                           
1 https://www.rynekzdrowia.pl/Finanse-i-zarzadzanie/Krystyna-Ptok-o-zarobkach-medykow-nalezy-pilnie-
wprowadzic-maksymalny-poziom,271725,1.html 
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3. Ignorowanie zapisów obowiązującej polityki państwa 

Przypominam, że już w 2019 roku przyjęto dokument „Wieloletnia Polityka Państwa na rzecz 

pielęgniarstwa i położnictwa w Polsce”, który jasno zobowiązywał rząd do wprowadzenia opisów 
kompetencji zawodowych pielęgniarek i położnych w zależności od poziomu wykształcenia. Jak 
wskazuje OZZPiP, przez 6 lat2 nie udało się zakończyć prac żadnego z powoływanych zespołów, a 
środowisko zawodowe – mimo wielokrotnych próśb – nie doczekało się w tej sprawie żadnych 
realnych decyzji legislacyjnych. 

 

Wnioski: 

W związku z powyższym, wnoszę o: 

1. Kontrolę Najwyższej Izby Kontroli w zakresie zasadności i legalności wydatkowania środków 
publicznych przekazanych na kształcenie podyplomowe pielęgniarek w ramach umowy 
podpisanej 14.05.2025 r. przez Ministra Zdrowia z NRPiP. 

2. Zbadanie przez Rzecznika Praw Obywatelskich, czy brak podstaw prawnych dla uznawania 
efektów kształcenia nie narusza praw zawodowych pielęgniarek oraz zasady transparentnego 
działania państwa. 

3. Wezwanie Sejmowej Komisji Zdrowia do zorganizowania wysłuchania publicznego z 
udziałem środowisk zawodowych i eksperckich w celu omówienia tej patologicznej sytuacji. 

4. Interwencję Prezesa Rady Ministrów w celu zobowiązania Ministra Zdrowia do 
niezwłocznego wdrożenia aktów wykonawczych określających kompetencje zawodowe 
pielęgniarek oraz wstrzymania finansowania działań niemających umocowania prawnego. 

Z poważaniem, 

Dariusz Popiński  

Kierownik Projektu      

                                                           
2 To trwa nie od 6 lat, tylko od 14 lat – od 2012 r.  https://www.rp.pl/opinie-prawne/art6328631-trzeba-jasno-
okreslic-zadania-pielegniarek-w-szpitalu  
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